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نماینده مردم ابهر در مجلس شــورای اسلامی 
خطاب به رئیس جمهور گفت: مبارزه با گرانفروشی 
بدون مبــارزه با گرانی در عمل مبارزه با تولید و در 
نهایت آسیب به مردم و صدمه زدن به کشور است.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام حسن شجاعی در نطق میان 
دستور خود در جلسه دیروز مجلس ی خطاب به رئیس جمهور 
اظهار کرد: گرانی مساله ای و گرانفروشی مساله دیگری است. 
امروز گرانی مساله اصلی کشور بوده و گرانفروشی مساله فرعی 
است، اما متاسفانه رفتار دولت شما نشان می دهد مساله اصلی 
کشور را گرانفروشــی می داند که این موضوع می تواند آینده 

اقتصادی کشور را دچار چالش خطرناکی کند.
وی تصریح کرد: سیاست قیمت گذاری کالا و خدمات با دخالت 
دولت در سازوکار بازار و قیمت گذاری دستوری شاید در کوتاه 
مدت به کنترل قیمت و حمایت موقت از مصرف کننده منجر 
شــود، اما در میان مدت با شکستن کمر تولید به گرانی دامن 
خواهد زد و به افزایش شــدید قیمت خواهد انجامید و دولت با 
مصرف ارز، مضطر به واردات خواهد شد و در نتیجه آمار بیکاری 
بالا و سرمایه به سمت بخش های مخرب خواهد رفت و آسیب 

اصلی متوجه مردم خواهد شد.نماینده مردم ابهر در ادامه با ذکر 
مثالی خاطرنشان کرد: امروز هزینه تمام شده تولید دام حدود ۱۲۰ 
تا ۱۴۰ هزار تومان است و قیمت دستوری اعمال شده همراه با 
جلوگیری از صادرات ۸۵ هزار تومان است که برای کنترل قیمت 

گوشــت اعمال می شود. چگونه ممکن است دامدار ۱۴۰ هزار 
تومان هزینه کند و ۸۵ هزار تومان بفروشد؟ از این رو است که 
امروز همه دامداران، حتی دام های مولد خود را راهی کشتارگاه 
می کنند.شجاعی افزود: در میان مدت با کاهش تولید، به کمبود 

گوشت و افزایش جهشی قیمت خواهیم رسید و دولت با مصرف 
ارز فراوان برای تامین نیاز کشور مجبور به واردات دام خواهد شد، 
در حالی که تولید از بین رفته، بیکاری افزایش یافته و سرمایه به 
سمت بخش های مخرب حرکت کرده و قیمت گوشت به همان 
میزانی رسیده که از آن می ترسیدیم و پرهیز می کردیم. وی در 
ادامه با بیان اینکه چگونه ممکن است در ابتدای زنجیره تولید، 
قیمت آزاد و در انتهای مسیر اسیر تصمیمات حاکمیتی باشد و نه 
تابع قواعد بازار، یادآور شد: از این رو است که مبارزه با گرانفروشی 
بدون مبارزه با گرانی در عمل مبارزه با تولید و در نهایت آسیب به 
مردم و صدمه زدن به کشور است. نماینده مردم ابهر خاطرنشان 
کرد: راه حل این است که مبارزه با گرانفروشی یک کار نظارتی- 
پلیسی بوده و مبارزه با گرانی یک کار علمی- سیاستی است. اگر 
با کار علمی و سیاستی به ریشه گرانی نپردازیم سیل گرانی امکان 
مبارزه نظارتی- پلیسی با گرانفروشی را از بین خواهد برد. از این 
رو دولت برای جلوگیری از گرانی به جای سیاست کنترل قیمت 
از طریق قیمت گذاری دستوری باید به کنترل نرخ تورم بپردازد.

شجاعی با تاکید بر اینکه کنترل نرخ تورم یا از طریق سیاست 
مدیریت خلق نقدینگی باید انجام شود و یا از طریق مدیریت 

نرخ ارز، گفت: شاید اراده دولت نه ولی رفتار دولت در عمل، نه 
آن است و نه این، نه به صورت کامل به الزامات مدیریت خلق 
نقدینگی پایبند است و نه به الزامات مدیریت نرخ ارز، لذا عملا 
دولت و وزارتخانه های آن برای مبارزه با گرانفروشی بسیج شده 
اند، مبارزه ای که در برابر ســیل گرانی به سرانجام نمی رسد 
و همچنان گرانی مردم رنج دیده ما را می آزارد. وی با اشــاره 
به اینکه با اتخاذ سیاست های درست طبعا برای جلوگیری از 
آسیب به مردم باید سیاست های حمایتی به صورت موثر اجرا 
شود، تاکید کرد: از اقشار کم توان یا ناتوان به صورت جدی باید 
حمایت شود تا از دوران گذار عبور کنیم.وی در مجلس عنوان 
کرد: اما همه مردم ایران نیازمند حمایت نیستند، چرا کسانی که 
درآمدهای چند ده میلیونی و چند صد میلیونی در ماه دارند نباید 
گوشت و سایر کالاها و خدمات را به قیمت تمام شده تهیه کنند؟
شــجاعی در پایان خطاب به رئیس جمهور گفت: بر مرکب 
کار علمی و کارشناسی بنشینید و برای دوران گرانی بسته های 
حمایتی مؤثر پیش بینی کنید. با مردم ســخن بگویید و افکار 
عمومی را قانع کنید در غیر این صورت، اسب چموش کار غیر 

علمی و کارشناسی کشور را به زمین خواهد زد.

رئیس کمیسیون اصل نودم قانون اساسی مجلس

مبارزه با گرانفروشی بدون مبارزه با گرانی صدمه به مردم و کشور است
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

اپراتورهای اینترنت همراه نباید هزینه های تبلیغات 
خود را از جیب مشتری بپردازند

فیروزی، عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس گفت: اپراتورها نباید 
هزینه های جانبی خود از جمله هزینه تبلیغات را از جیب مشتری بپردازند.

به گزارش خانه ملت، حجت اله فیروزی درباره بسته های اینترنت همراه، گفت: طی ماه های 
اخیر دو اتفاق در حوزه ارتباطات رخ داده؛ نخست کاهش سرعت اینترنت که بسیاری از کاربران با 
کاهش سرعت روبه رو شدند و دوم افزایش هزینه های اینترنت؛ پیش از این بسته هایی به عنوان 

بسته های حمایتی و مشوق ارائه می شد که طی ماه های گذشته حذف شده است.
نماینده مردم فسا در مجلس افزود: از آنجا که درآمدهای مردم نسبت به سال گذشته افزایش 
چندانی نداشته، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید نسبت به ساماندهی بسته های اینترنت 
همراه و تعریف بسته های اقتصادی اقدامات لازم را انجام دهد، البته پیش از این نیز، نکته های 
لازم در این زمینه به وزیر ارتباطات منعکس شد اما هنوز راهکار و چاره ای که رضایت مردم را در 
پی داشته باشد از سوی این وزارتخانه ارائه نشده است، حال آنکه مردم منتظر ارائه راهکارهای 
مناسب هستند.وی اضافه کرد: در حال حاضر اینترنت به یکی از کالاهای اساسی موردنیاز مردم 
تبدیل شده، بنابراین وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید به عنوان موضوعی اولویت دار به 
تفاهمی با اپراتورهای برسد تا با تعریف سازوکار مناسب از یک سو سرعت اینترنت را ارتقا دهد 
و از سوی دیگر بسته های اینترنت همراه را با قیمت مناسب در اختیار مصرف کنندگان قرار دهد.

عملکرد اپراتورها موجب شده که مردم با تردید به روش های فروش 
خدمات آن ها نگاه کنند

این نماینده مردم در مجلس یازدهم با بیان اینکه اکنون عملکرد اپراتورها موجب شده که مردم 
با تردید به روش های فروش خدمات آن ها نگاه کنند، ادامه داد: در حال حاضر این برداشــت 
در جامعه حاکم است که از بسته های مصرف کنندگان برداشت می شود و مصرف کنندگان 
براساس هزینه های پرداختی، امکان استفاده از بسته های خود را ندارند و بسته ها زودتر از موعد 
مقرر به اتمام می رسد و مردم نمی توانند متناسب با بهای پرداختی از بسته های خود استفاده کنند. 
علاوه بر ضرورت رفع این ابهام، باید شرایطی فراهم شود که مردم به وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و اپراتورها اعتماد کنند. عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: اپراتورها 
نباید هزینه های جانبی خود از جمله هزینه تبلیغات را از جیب مشتری بپردازند، از آنجا که در 
حال حاضر اینترنت و فضای مجازی یکی از نیازهای اصلی و حتمی مردم شده اپراتورها نیازی 
به تبلیغات ندارند، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات باید با نظارت دقیق از هزینه های جانبی 

اپراتورها از جیب مشتری جلوگیری کند.

رئیس پلیس راهور بیان داشت؛
خودروی ناایمن راپلاک نمی کنیم 

رئیس پلیس راهور در نشســت خبری دیروز با بیان اینکه با هیچ امضای 
طلایی مجوز خودرو برای تردد در شهر صادر نمی شود و خودروی ناایمن را 
پلاک نمی کنیم، گفت: سازمان ملی استاندارد شماره گذاری خودروی تیبا و 

سمند را متوقف کرده و تمایلی به شماره گذاری آن ها نداریم.
به گزارش اقتصادآنلاین، سردار سید کمال هادیانفر، در نشست خبری که  دیروز در محل 
ساختمان پلیس راهور برگزار شد از تاکید پلیس بر عدم شماره گذاری خودروهای ناایمن خبر 
داد. رئیس پلیس راهور با اشاره به اینکه از خودروسازان برنامه جامع ارتقا کیفی و کمی خودرو ها 
را طلب کرده ایم، تصریح کرد: با هیچ امضای طلایی مجوز خودرو برای تردد در شهر صادر 
نمی شود و خودروی ناایمن را پلاک نمی کنیم.هادیانفر گفت: پلیس بر موضع خود برای شماره 
گذاری خودرو  محکم ایستاده است و خودروی ناایمن چه داخلی و چه خارجی را شماره گذاری 
نمی کنیم.وی تصریح کرد: علت فوت بیش از ۳۴ درصد افراد در تصادفات، نا ایمن بودن خودرو 
بوده اســت.رئیس پلیس راهور گفت: بر اساس آمار های فراجا در سال ۱۴۰۰ در ۳ ماهه اول، 
۴ هزار و ۲۱۴ نفر در تصادفات فوت کردند، این در حالی است که در ۳ ماهه اول ۱۴۰۱ تعداد 
۳ هزار و ۹۵۳ نفر در تصادفات جان باختند که ۲۶۱ نفر کاهش یعنی ۶ درصد کاهش داشته ایم.

وی ادامه داد: ۹۰ درصد خودرو های داخلی و مونتاژ داخلی در تصادفات فوتی و جرحی می دهند 
و ۱۰ درصد خودرو های وارداتی فوتی و جرحی می دهند. همچنین ۲۴ درصد فوتی ها در نقاط 

حادثه خیز اتفاق می افتد.
هادیانفر بیان کرد: سازمان ملی استاندارد شماره گذاری خودروی تیبا و سمند را متوقف کرده و 
تمایلی به شماره گذاری آن ها نداریم چراکه ناایمن هستند. سازمان استاندارد از پلیس خواسته که 

شماره گذاری نکند و امیدواریم روی این حرفش بایستد.
وی گفت: خودروســازان به پلیس فشار می آوردند که تعدادی از خودرو های زانتیا و مزدا که 
متعلق به سال ۱۴۰۰ است را برای سال ۱۴۰۱ شماره گذاری کنیم، پلیس از همین تریبون 
اعلام می کند به هیچ عنوان این کار را نمی کند چراکه هم غیرقانونی است و هم غیرشرعی، ما 
به خودروسازان پیشنهاد می دهیم که تفاوت قیمت خودرو را به مردم پرداخت کنند تا برای سال 

۱۴۰۱ شماره گذاری شود و گرنه ما برای همان سال ۱۴۰۰ شماره گذاری می کنیم.

سخنگوی شورای نگهبان:
 اگر دولت موافقت کند، تشکیل وزارت بازرگانی 

مشکل بار مالی ندارد
طحان نظیف، سخنگوی شورای نگهبان گفت: با موافقت دولت سیزدهم 

برای تشکیل وزارت بازرگانی، شاید دیگر ایراد بار مالی وجود نداشته باشد.
به گزارش بازار، هادی طحان نظیف گفت: تنها ابهامی که در مصوبه تفکیک وزارت صنعت، 

معدن و تجارت وجود دارد، درباره تفکیک و تعیین دقیق وظایف هر کدام از وزارتخانه هاست.
دولت سیزدهم اخیرا اعلام کرده می خواهد وزارت صنعت، معدن و تجارت را به ۲ وزارتخانه 
صنعت و معدن و وزارت بازرگانی تفکیک کند.در حالیکه تعدادی از نمایندگان مجلس یازدهم 
طرح استیضاح آقای فاطمی امین، وزیر صمت را به علت ضعف در اجرای برخی برنامه های این 
وزارتخانه به هیئت رئیسه مجلس ارائه داده بودند، رئیس مجلس از آن ها خواست برای استیضاح 
مهلت بدهند.قالیباف در نشست علنی ۷ تیر ماه مجلس گفت رئیس جمهور به جمع بندی رسیده 
تا با تجدیدنظر در ساختار وزارت صمت، ۲ وزیر به مجلس برای ۲ وزارتخانه جدید معرفی شود.او 
به دولت که پیشتر اعلام کرده بود برای تفکیک وزارت صمت لایحه می دهد، تا هفتم شهریور 
ماه فرصت داد تا این لایحه به مجلس برسد.مجلس دهم سال ۹۸ طرحی را برای جدا کردن 

بخش بازرگانی از وزارتخانه صنعت، معدن و تجارت تصویب کرده بود.
بر اساس توضیحی که سخنگوی شورای نگهبان داده، کلیت طرح تفکیک وزارت صمت 
در مجلس دهم اشکالی نداشت و تنها باید شرح وظایف بخش کشاورزی در زمینه بازرگانی 
دقیقا تعیین تکلیف می شد؛ چراکه قانون تمرکز وظایف و اختیارات مربوط به بخش کشاورزی، 
مســئولیت این بخش را به وزارت جهاد کشاورزی داده است.طحان نظیف گفت که پس از 
اعلام ایراد شورای نگهبان به طرح تشکیل وزارت بازرگانی در مهر ماه ۹۸، اختلاف نظر جدی 

نمایندگان به ایجاد وزارت بازرگانی باعث شد دیگر این طرح پیگیری نشود.
او گفت که اگر اشکال شورای نگهبان به این طرح مجلس اصلاح شود، شورا دوباره با بررسی 
موضوع، نتیجه نهایی را اعلام می کند.ایده جداسازی وزارت بازرگانی از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در حالی مطرح شده که دولت دوازدهم هم خواستار آن بود، اما برخی نمایندگان مجلس 
مخالفت داشتند.وزارت صنعت، معدن و تجارت از تیر ماه ۱۳۹۰ با هدف کوچک سازی دولت و 

با ادغام دو وزارتخانه صنایع و معادن و بازرگانی تشکیل شد.

مرخصی زایمان ۹ ماهه شد 
طبق ماده ۱۷ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، با مرخصی ۹ ماهه 
بانوان باردار با مزایای کامل در تمام بخش های دولتی و غیر دولتی موافقت 

شد.
به گزارش تجارت نیوز، طبق ماده ۱۷ قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، به دانشگاه های 
علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی کشور و موسسات و سازمان های وابسته به وزارت 
بهداشت ابلاغ شد تا با مرخصی ۹ ماهه تمام بانوان استخدامی و کارکنان همه بخش های دولتی 

و غیر دولتی با مزایای کامل موافقت کنند.

تسهیلات پرداختی به دامداران اثربخشی ندارد
نماینده مردم قزوین در مجلس شــورای اسلامی گفت: بررسی ها نشان 
می دهد تسهیلات پرداختی به دامداران اثربخشی مستمر ندارد و تنها هزینه 

یک ماه نهاده دام آنها را تأمین می کند.
به گزارش مهر، فاطمه محمدبیگی نماینده مردم قزوین در مجلس صبح دیروز در صحن علنی 
مجلس در تذکر آئین نامه ای با استناد به ماده ۲۲ آئین نامه داخلی مجلس و ضمن گرامیداشت 
روز حجاب و عفاف گفت: مردمی سازی یارانه ها و توزیع عادلانه آن وضعیت را طوری رقم زده 
که واحدهای دامداری به ویژه مرغداری ها بسیار آسیب پذیر شده اند و حدود ۳۰ درصد از آنها 
در حال خارج شدن از چرخه تولید هستند.وی تصریح کرد: »دامدار کارتی« که برای دامداران 
در نظر گرفته شده بازپرداخت ۹ ماهه دارد و ۵۰ درصد تسهیلات آن شارژ می شود. بر اساس 
بررسی هایی که صورت گرفته تسهیلاتی که به دامداران پرداخت می شود اثربخشی مستمر 
ندارد و تنها هزینه یک ماه نهاده های مورد نیاز دام آنها را تأمین می کند، لذا این تسهیلات باید 
تقویت شود.نماینده مردم قزوین در مجلس تاکید کرد: هنوز تسهیلات تبصره ۱۸ قانون بودجه 
ابلاغ نشده و همچنین شامل دامداری های سنتی نیز نمی شود و خرید دام آنها را تحت پوشش 
قرار نمی دهد. از وزیر جهاد کشاورزی می خواهیم این موارد را در نظر بگیرند چرا که دامداری های 

پرواری نیازمند تأمین سرمایه در گردش هستند.

اخبار کوتاه 

نماینده مردم ملایر در مجلس گفت: ما کشور ثروتمندی هستیم اما پول زیادی 
نداریم، بنابراین اگر توانستیم ثروت را به پول تبدیل کنیم می توانیم به مردم 

بیشتر خدمت کنیم.
به گزارش اقتصادآنلاین، هادی بیگی نژاد در نطق میان دستور خود در جلسه علنی دیروز مجلس 
بیان کرد: همیشه یک سوالی در ذهن مردم بوده است که ما این همه ثروت اعم از نفت، گاز، 
معدن، ساحل، دریا و موقعیت جغرافیایی مناسب داریم پس چرا باید وضعمان اینگونه باشد؟ برای 

پاسخ به این سوال چون کمیسیون تخصصی بنده انرژی است در این حوزه مثال خواهم زد.
وی در ادامه افزود: بنا بر آنچه که خود وزارت نفت اعلام کرده اســت روزانه ۵۰ میلیون متر 
مکعب گاز فلر می شود، فرض بگیریم رقم همین بوده و بیشتر نیست به قیمت امروز محاسبه می 
کنم سالانه حدود ۱۶۴ هزار میلیارد تومان گاز بی خود می سوزد اگر این گاز جمع آوری و وارد 

پتروشیمی شود ارزش آن چندبرابر خواهد شد.
نماینده مردم ملایر در مجلس شورای اسلامی عنوان کرد: فقط شرکت ملی نفت با حدود ۱۰ 
طرح بهینه سازی می تواند سالانه قریب به یک میلیارد دلار صرفه جویی ایجاد کند، این طرح ها 
الان هم موجود است و اراده انجام کار هم شکل گرفته است و دارد روبه جلو می رود. بقیه طرح 

ها و معاونت های وزارت نفت هم اگر بخواهیم حساب کنیم رقم خیلی بیشتر از این خواهد شد.
بیگی نژاد با اشاره به اینکه در کشور روزانه یک میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه نفت خام تحویل 
پالایشگاه ها داده می شود، گفت: از این میزان حدود ۲۵ درصد تبدیل به نفت کوره می شود که 
نفت کوره در بیشترین حالت خود ۶۰ درصد نفت خام قیمت دارد و یعنی ما پالایشگاه می سازیم 
و نیرو هم استخدام می کنیم و با سختی نفت را پالایش می کنیم که محصول با ارزش کمتری 

تولید کنیم و این درست و منطقی است؟
وی خاطرنشان کرد: در صورتی که با احداث مینی پالایشگاه ها یا مینی پتروپالایشگاه ها می 
توانیم از همین فرآورده سنگین استفاده کنیم و با این کار ۸ میلیارد دلار به درآمد کشور اضافه 
کنیم، بنابراین بخش خصوصی خودش سرمایه گذاری می کند و دولت فقط اجازه دهد و پس 
از آن مدیریت کند. بر مبنای گزارشات سالیانه ای که منتشر می شود چند میلیون تن ال.پی.جی 
می سوزد که رقم دلاری آن حدود یک و نیم میلیارد دلار می شود و نه برای پتروشیمی استفاده 
می شود و نه برای سوخت اتومبیل استفاده می شود. اگر اجازه دهیم بخش خصوصی وارد شود 
خودش پروژه اتوگاز را پیش می برد بدون اینکه دولت سرمایه گذاری کند و از قبیل موارد بسیار 
زیاد است.نماینده مردم در مجلس یازدهم تاکید کرد: سوالی که پیش می آید این است که چرا از 
کنار مسائل به این مهمی و این رقم هایی که می تواند مساله کشور را تا حدود خیلی زیادی حل 
کند به سادگی عبور می کنیم و چه کارهایی باید انجام شود که پاسخ آن یک کلمه است که اراده 

انجام کار باید وجود داشته باشد.
بیگی نژاد یادآور شد: کمیسیون انرژی از ابتدای شکل گیری مجلس یازدهم با اولویت قرار دادن 
تولید پول از ثروت برای کشور تمام تلاش خود را به کار گرفت و مثلا در بند »ع« تبصره بودجه 

۱۴۰۱ دولت مکلف شــد تا نسبت به جمع آوری گازهای مشعل، بازیافت اتان، عدم سوزاندن 
ال.پی.جی اقدام لازم را انجام دهد. جلســات مکرری با وزارت نفت شکل گرفت که نتایج آن 

را اعلام خواهیم کرد.
وی افزود: در تبصره ۱۴ لایحه بودجه دولت مکلف شد زمینه لازم برای استفاده از ال.پی.جی 
برای سوخت خودروها را فراهم کند. در موضوع تکمیل زنجیره ارزش در نفت خام طرح تشکیل 
شرکت ملی پالایش و پتروشیمی در کمیسیون انرژی تصویب شد تا با تشکیل یک نهاد توسعه 
ای پتروپالایشی یکپارچه نقشه راه احداث مینی پالایشگاه ها و مجموعه های کوچک پتروشیمی 
متناسب با هر اقلیم طراحی شود. همچنین در موضوع شرکت های دانش بنیان و به منظور استفاده 
از آنها در تکمیل زنجیره ارزش و نیز موضوع صرفه جویی جلسات مربوطه با وزیر نفت و مدیران 
مربوطه تشکیل شده که نتایج به استحضار مردم خواهد رسید.عضو کمیسیون انرژی مجلس با 
بیان اینکه ما کشور ثروتمندی هستیم اما پول زیادی نداریم، عنوان کرد: اگر توانستیم ثروت را به 
پول تبدیل کنیم می توانیم هرچه بیشتر به مردم خدمت کنیم. راهسازی، مدرسه سازی، خرید 
تجهیزات آزمایشگاهی، خدمت به محرومان و... در گرو دو چیز است؛ اول تبدیل ثروت به پول 
و دوم اصلاح مدل حکمرانی در حوزه های مختلف. گران اداره کردن یک وزارتخانه هنر نیست 
و اصرار بر تصمیات گذشته و درس عبرت نگرفتن از اشتباهات گذشتگان جز ایجاد دلخوری 
اجتماعی و ناامیدی مردم چیزی به دنبال نخواهد داشت. خیلی از اوقات راه های ارزانتری هم 

وجود دارد که به فکر ما نمی رسد اما دیگرانی هستند که آنها را معرفی کنند.
بیگی نژاد در پایان گفت: مدیریت استعدادکش یک عده باعث می شود حتی اجازه طرح افکار 
مشکل گشا هم داده نشود. اینجانب مجدد از رئیس جمهور درخواست می کنم زنجیره ارزش 
نفت و گاز احتیاج دارد یک فرد یا گروهی زیر نظر خود ایشان برای سیاست گذاری تشکیل شود. 
وزارت کار، آموزش و پرورش، دفاع، نفت، و خیلی از صندوق های بازنشستگی و بانک ها کار 
پتروشیمیایی انجام می دهند و ورود شخص رئیس جمهور به این موضوع به منظور هماهنگی و 

هم افزایی ضروری و اجتناب ناپذیر است.

 نماینده مجلس با اشاره به آیات قرآن صداقت را عامل وحدت و 
جذب مردم دانست و خاطرنشان کرد که با شعار، فریاد زدن و زد 

و بند چیزی درست نخواهد شد.
به گزارش خبرآنلاین، مسعود پزشکیان در بخشی از نطق میان دستور خود در 
جلسه علنی دیروز )سه شنبه( مجلس شورای اسلامی یادآور شد: مثالی از سنت 
پیامبر اکرم )ص( بیان می کنیم، زمانی که حضرت محمد )ص( را از مکه بیرون 
کردنــد و به مدینه هجرت کرد، اولین کاری که در آنجــا انجام داد این بود که 
اعــلام کرد اقوام مختلف باید پیوند برادری با هم ببندند. برخی از اقوام و قبایلی 
را که با هم دشمن خونی بودند وادار کرد که با هم پیمان اخوت و برادری ببندند.

پزشکیان با اشاره به این که نباید کاری انجام دهیم که برادری به دشمنی تبدیل 
شود، خاطرنشان کرد: در طواف دور خانه کعبه همه اقوام و ملت ها با یک لباس با 
هم دور یک خانه می گردند و موقعیت، ملیت، قومیت، مذهب و نژاد کنار گذاشته 
می شود و فقط دور خانه خدا می گردند. صراط مستقیم چرخیدن دور کعبه است و نه 
هیچ خانه دیگر. رسول خدا )ص( زمان فتح مکه تمام مردم را جمع کردند و ایشان 
اشاره ای به مسلمان و غیر مسلمان بودن یا چپ و راست نمی کنند. هیچ برتری 
بین نژاد، قوم، رنگ و قیافه وجود ندارد مگر اینکه تقوا باشد.وی تاکید کرد: تقوی در 
زبان علی)ع( و زبان قرآن، حرکتی بدون خطا در مدیریت، سیاست، اقتصاد، طبابت 
و در همه چیز است. تقوی انسان را به بهشت می برد. اگر تقوای اصلی در جامعه 
وجود داشته باشد سرزمین یک جامعه تشنه نمی ماند و جامعه گرفتار نابودی و فقر 
نمی شود، در خانه های خود پنهان شوید و اختلافات خود را اصلاح کنید. روایات 

می گوید هیچ کس غیر از خدا کسی را ستایش نکند و اگر ملامت می کنید خودتان 
را ملامت کنید، گناه از ما است. وی تقوی را نشانه برتری افراد دانست و در عین 
حال گفت که مدیریت کشور تجربه، علم و توان می خواهد.وی در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به موضوع تحقیق و تفحص در خصوص ستاد احیای دریاچه 
ارومیه و تاکید بر ضرورت در نظر گرفتن بودجه برای این موضوع بیان کرد: دولت 
دوازدهم سد درست کرده و حدود ۳۷ کیلومتر تونل ایجاد کرده است و برای ۵۰ 
متر ۱۷۰ میلیون متر مکعب در پشــت سدها آب وجود دارد ولی تمام این کارها 
متوقف شده و دستورات اجرا نشده است، چرا؟پزشکیان در پایان با اشاره به آیات 
قرآن صداقت را عامل وحدت و جذب مردم دانست و خاطرنشان کرد که با شعار، 

فریاد زدن و زد و بند چیزی درست نخواهد شد. مردم صداقت را درک می کنند.

بر اســاس طرح جدیدی که در دســتور کار دولت 
است، بازار جدیدی برای سرمایه گذاری آحاد جامعه 
ایجاد خواهد شــد تا مردم به جای خرید طلا و ارز و 
یا سرمایه گذاری در زمین و مسکن، سرمایه خود را 
به خرید نفت خام اختصــاص دهند و در بازار نفت 

سرمایه گذاری کنند.
به گزارش تسنیم، ابتدای خردادماه سال جاری بود که محسن 
خجسته مهر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در گفت وگویی 
اعلام کرد: »پیشــنهاد جدیدی را در شرکت ملی نفت ایران و 
یک مدل جدید فروش نفت ارائه کردیم که فرآیند کارشناســی 
آن رو به اتمام است و آن هم انتشار اوراق مربوط به گواهی سپرده 
کالایی است که با انتشار این اوراق، بخش داخلی کشور می توانند 
منابع در دســترس خود را در اختیار وزارت نفت به منظور انجام 
سرمایه گذاری قرار دهند، همچنین تملک معادل نفت خام آن، 
نقدینگی را متناسب با بخشی از نفتی که عرضه می کنیم در اختیار 

این شرکت قرار خواهد داد و به صورت واقعی بخش مهمی از منابع 
مالی مورد نیاز را تأمین خواهیم کرد. جزییات این طرح با تکمیل 
فرآیند کارشناسی به اطلاع مردم می رسد.«بنابر گفته این مقام 
مسئول، قرار است با انتشار اوراق به روش گواهی سپرده کالایی، 
شرکت های حقوقی و افراد حقیقی و البته آحاد جامعه در خرید و 
فروش نفت وارد شوند. اوراق سپرده کالایی اوراق بهاداری است 
که مؤید مالکیت دارنده آن بر مقدار معینی کالاست و پشتوانه آن 
قبض انبار استانداری است که توسط انبارهای مورد تأیید بورس 

صادر می شود.
به نظر می رسد در طرح اوراق نفتی جدید، علاوه بر نفت موجود 
در مخازن نفتی کشور، قرار است منابع قابل استحصال نفت کشور 

پشتوانه ارائه گواهی سپرده کالایی باشد.
این که گواهی های ارائه شــده چه تاریخ انقضایی دارد و در چه 
پلت فرمی قابل داد و ســتد است و هر برگ، مؤید چه مقدار نفت 
است، جزئیاتی اســت که هنوز از سوی شرکت ملی نفت ایران 
اعلام نشده است اما بررسی های تسنیم نشان می دهد این جزئیات 
در جلسات کارشناسی بین شــرکت ملی نفت، بورس انرژی و 
وزارت اقتصاد در حال نهایی ســازی است و در آینده ای نزدیک 
قرار است مراســم رونمایی از این طرح، با حضور وزرای اقتصاد 

و نفت برگزار شود.
ایــن طرح هم می تواند در زمینه فــروش نفت و تأمین منابع 
مالی برای طرح های نفتی مفید باشــد و هم بازار جدیدی برای 
سرمایه گذاری آحاد جامعه ایجاد خواهد شد تا مردم به جای خرید 
طلا و ارز و یا سرمایه گذاری در زمین و مسکن، سرمایه خود را به 
خرید نفت خام اختصاص دهند و در بازار نفت سرمایه گذاری کنند.

نمایندگان مجلس شــورای اسلامی از توضیحات وزیر 
کشاورزی قانع نشدند و به او کارت زرد دادند.

به گــزارش مهر، نمایندگان مجلس صبح دیــروز در صحن علنی 
مجلس در جریان سوال از سیدجواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی از 
توضیحات او قانع نشدند و با ۷۹ رأی موافق، ۱۲۱ رأی مخالف و ۷ رأی 

ممتنع از مجموع ۲۲۶ رأی به او کارت زرد دادند. 
گفتنی اســت، محمد صفایی نماینده مردم گناباد در مجلس شورای 
اسلامی سوال کننده از وزیر جهاد کشــاورزی بود و عملکرد او درباره 
مدیریت در تعاون روســتایی را مورد پرسش قرار داد اما از توضیحات 

او قانع نشد.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی گفت: ما باید 
سیستم عرضه خودرو را از وضعیت شــانس، قرعه و اتکا به 
سیســتم نرم افزار بیرون بیاوریم و به اولویت بندی ها در این 

بخش بها دهیم.
علی بابایی کارنامی در گفت و گو با بازار، با اشاره به انجام قرعه کشی خودرو 
از ســوی خودروسازان با توجه به قول وزیر صمت در زمینه کنار گذاشتن این 
موضوع بیان کرد: موضوع قرعه کشی خودرو از جمله محورهای اصلی استیضاح 

وزیر صمت بود.
وی با بیان اینکه عرضه خودرو از طریق قرعه کشی برای ما اقناع کننده نبوده 
است، بیان کرد: وزیر صمت در این بخش قول داده بود که اصلا مبنایی برای 

قرعه کشی خودرو وجود نداشته باشد. همچنین وزیر صمت وعده داده بود که 
تمام ایرانیانی که در طول تاریخ پس از انقلاب، سرپرست خانوار بوده و متقاضی 
خودرو هستند و اما به هر دلیلی صاحب خودرو نشده اند، این افراد در اولویت خرید 
خودرو قرار گیرند. از این رو وزیر صمت باید در این بخش مدلی را ارائه می کرد 
که متاسفانه این مهم رخ نداده است. بابایی کارنامی اظهارکرد: اینکه مسئولین 
وزارت صمت اخیرا اعلام کردند که سامانه قرعه کشی خودرو تایید فنی و امنیتی 
نداشت واقعا جای تعجب دارد و مسئولین باید در این بخش پاسخگو باشند. از 
این رو اگر بنده جای آقای وزیر صمت باشــم همین الان دستور می دهم که 

قرعه کشی خودرو از میان برداشته شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس بیان کرد: بنده اگر جای آقای وزیر صمت 

بودم از اساس سیاست قرعه کشی خودرو را کنار می گذاشتم.
این نماینده مجلس با اشاره به سیاست غلط قرعه کشی خودرو بیان کرد: بنده 
نمی گویم مافیای خودرو به طور مستقیم در موضوع قرعه کشی خودرو نقش 
دارد اما بالاخره پشت صحنه هایی در این بخش وجود دارد. وقتی ما گپ قیمتی 
بین قیمت تمام شده خودرو در کارخانه و بازار مصرف داریم، حتما این بخش 
می تواند وسوسه انگیز باشد.این نماینده مجلس بیان کرد: ما باید سیستم عرضه 
خودرو را از وضعیت شانس ، قرعه و اتکا به سیستم نرم افزار بیرون بیاوریم و به 
اولویت بندی ها در این بخش بها دهیم. چرا باید یک نفر در عرض یک دقیقه 
به واسطه کد ملی افراد ۳۰۰ دستگاه خودرو ببرد ولی برخی از افراد این شرایط را 

پیدا نکنند و یک خودرو هم صاحب نشوند.

نماینده  ملایر در مجلس: 

مسعود پزشکیان نماینده مجلس :

طرح جدید دولت؛

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس مطرح کرد:

کشور ثروتمندی هستیم اما پول زیادی نداریم!

 با شعار ، فریاد زدن و زد و بند ، چیزی درست نخواهد شد

مردم به جای سکه و دلار، »نفت خام« بخرند

وزیر جهاد کشاورزی از مجلس کارت زرد گرفت

پشت صحنه مشکوک قرعه کشی خودرو

با آنکــه بیش از یک قرن از ســلطه گری دلار بر 
بازارهای جهان می گذرد اما طی یک دهه اخیر انجام 
پیمانهای دو یا چند جانبه پولی در اغلب کشــورها 
موجب شده است تا دلار به تدریج از چرخه معاملات 

بین المللی خارج شود.
هرچند دلار سالیان سال است به عنوان یک ارز معتبر رایج در 
دنیا شناخته شده است و هم اکنون نیز جزو ذخائر ارزی خیلی از 
کشورها محسوب می شود اما با رشد قدرت های اقتصادی بزرگ 
در برخی کشورهای جهان چون چین، روسیه و اغلب کشورهای 
اروپایی، دلار تا حدودی ارزش خود را در معاملات بین المللی از 
دست داده است و با روی کارآمدن یورو همچنین ایجاد تفاهم 
نامه ای پولی دوجانبه و پیمانهایی از این دست در بین خیلی از 
کشــورهای جهان، دلار به تدریج در حال از دست دادن جایگاه 
خود در تجارتهای جهانی است آن طور که کارشناسان پیش بینی 
می کنند؛ در آینده نزدیک این ارز دیگر قدرت جادویی چندانی در 

دنیا نخواهد داشت.
کم توجهی به سلطه گری دلار در معاملات بین المللی

توجه به این مهم تا جایی است که اکنون خیلی از کشورهای 
دنیا در معاملات خود توجه آنچنانی به دلار نمی کنند، نمونه آن 
ایران اسلامی است که از سال ۹۷ و با تصمیم هیأت دولت، یورو 
را جایگزین دلار در تکالیف ارزی کرد و از آن پس بانک مرکزی 
موظف شد تا نرخ برابری ریال در مقابل یورو را به صورت مستمر 

اعلام و مدیریت کند.
علاوه بر این موضوع انجام پیمانهای پولی دوجانبه نیز که اکنون 
در خیلی از کشــورهای دنیا رایج است رویکرد مثبتی است که 
موجب شده تا تکیه بر دلار و استفاده از آن به عنوان ابزار پولی 

در معاملات بین المللی به تدریج کم زنگ و درآینده به خاطره 
ها بپیوندد. آنطور که اخیرا رئیس کل بانک مرکزی کشورمان 
نیز در سفر به روســیه اعلام کرد؛ » تفاهم های پولی و بانکی 
ایران و روســیه به زودی اجرایی می شود و با توجه به تاکیدات 
روسای جمهور دو کشــور به توسعه روابط پایداراقتصادی بین 
ایران و روسیه مقرر شد در زمینه های مالی و بانکی بستر لازم 
برای روابط پایدارایجاد شود. طبق گفته دکتر صالح آبادی طبعا 
اســتفاده از ارزهای غیر دلار و یورو و سایرموضوعاتی که تجار 
و فعالان اقتصادی بتوانند از بسترهای جدید استفاده کنند، جزو 
مواردی است که مورد پیگیری قرارمی گیرد. علاوه بر این هم 
اکنون ایران برای جایگزینی سوئیفت، ازسامانه های پیام رسان بین 
بانکی بومی استفاده می کند و روسیه نیز پیام  رسان های بومی و 
مالی خود را دارد که می تواند مبنایی برای همکاری بانکی بین 

دو کشور باشد«.
کیامرث جهانگیر، استاد دانشگاه تهران در گفتگو با »بازار« درباره 
چگونگی سلطه گری دلار آمریکا در معاملات بین المللی و کم 
رنگ شدن آن طی سالهای اخیر در تبادلات اقتصادی، گفت: این 
کشور بیش از یک قرن تقلب بزرگی را به مردم جهان تحمیل 
کرد و در همان سالهای ابتدایی که قصد داشت دلار را ارز رایج دنیا 
کند، اعلام کرد؛ تجار و معامله گران دنیا در قبال انجام معاملات به 
جای ارز طلا داده می شود این کشور با ترفندی زیرکانه کاری کرد 
که ارز دلار را در بین کشورهای جهان بین المللی کند و پس از ۵ 
سال امتیاز دهی به تجار و فعالان اقتصادی دیگر هیچ امتیازی به 
آنها نداد، چرا که به خوبی می دانست همه کشورهای جهان تمام 
معاملات خود را با دلار انجام داده و دلار به عنوان ارز شاخص در 
انجام معاملات بین المللی ملاک شده است. در چنین شرایطی 

حاکمیت آمریکا با ارز دلار در دنیا باقی ماند و این کشور توانست از 
این راه با چاپ دلار از جیب ملت های جهان دزدی کند.

وی با بیان اینکه آمریکا پس از ســالهای متمادی همچنان با 
تسلطی که از طریق ارز دلار بر کشورهای ایجاد کرده است به 
مراکز مالی جهان حکمرانی خود را اعمال می کند، افزود: در چنین 
شرایطی این کشور برای ایجاد و نگهداشت قدرت اقتصادی و 
پولی همچنین توسعه بازارهای خود از ابزارهای مالی استفاده می 
کند و اروپا را نیز به نحوی به دنبال خود در اجرای چنین سیاست 
گذاری کشانده است.این استاد دانشگاه خاطرنشان کرد: این چند 
کشور با سوء استفاده از ارز، سیطره خود را در جهان سالیان سال 
است گسیل داده اند در صورتی که شاید کمتر از حدود یک دهم 
جمعیت جهان در امریکا و اروپا بوده اما حاکمیت اقتصادی جهان 

را از طریق دلار و یورو درگیر کرده اند.
جهانگیر با بیان اینکه هم اکنون کشورهای پر جمعیتی چون 
چین، هندوستان، روسیه، و کشــورهای آسیایی و آفریقایی با 
جمعیت زیاد و اقتصاد قدرتمند در حال فاصله گیری از دلار در 
انجام معاملات خود هستند، افزود: این کشورها با ساز و کارهای 
خاصی چون انجام پیمانهای پولی دو یا چند جانبه تجاری در مقابل 
آمریکا و غرب قد علم کرده اند، چرا که می دانند با مشارکتهای 
اقتصــادی و مبادلات تجاری البته با ارزی غیر از یورو و دلار به 
راحتی می توانند از شر دلار در تبادلات تجاری خلاص شوند زیرا 
غرب و آمریکا از طریق دلار و یورو جهان را سرکیسه می کنند و 

تسلط خود را با استفاده از این ابزار در دنیا نشان می دهند.
 انجام تفاهم نامه های پولی دو جانبه ای 

که قدرت را از دلار می گیرد
وی ادامه داد: کشورهای قدرتمند آسیایی و افریقایی چند سالی 

است تحت عنوان تفاهم نامه های پولی همچنین پیمانهای منطقه 
ای با رویکردی کارشناسانه و ایجاد بستر های لازم همچنین ساز 
و کار جدیدی را برای خروج از سیطره دلار و استثمار آمریکا و اروپا 
به کار گرفته اند که تداوم چنین سیاستهایی بی تردید به شکست 
ارزش دلار و یورو در جهان منجر خواهد شــد و اقتصاد آنها را با 

چالش جدیدی مواجه می کند.
این استاد دانشگاه انجام پیمانهای پولی دو جانبه و تفاهم نامه 
های پولی بین کشــورها را اقدامی ارزشمند برای رهایی از یوغ 
استعمار دلار و ...دانست و گفت: اخیرا رئیس کل بانک مرکزی نیز 
در سفر به روسیه و مذاکرات برای توسعه هر چه بیشتر ارتباطات 
و تعاملات اقتصادی از این مســیر اشاره کرد که با انجام تفاهم 
نامه های پولی قرار اســت، اقدامات تجاری بیش از این از سر 

گرفته شود.
 البته ایران با خیلی از کشــورهای منطقه و حتی دنیا ارتباط 
اقتصادی و تجاری را از این طریق دارد و بیشــتر کشــورهای 
جهان اکنون به این نتیجه رسیده اند که انجام پیمانهای دوجانبه 
پولی راهی درست برای ممانعت از سلطه گری دلار در معاملات 
تجاری است.وی افزود: انعقاد چنین قراردادهایی بی تردید به نفع 
اقتصاد کشور خواهد بود و از آنجایی که آمریکا دشمن مشترک 
ایران و روسیه است، همچنین نزدیکی دو کشور با هم از لحاظ 
سیاســی و هم مرز بودن، بی تردید تفاهم نامه های پولی برای 
توسعه ارتباطات اقتصادی و با نیت عدم استفاده از ارز دلار اثرات 
مثبتی را به همراه دارد کما اینکه ایران به دلیل هم مرز بودن با 
دیگر کشورهای منطقه نظیر عراق و ... به راحتی می تواند با انجام 
پیمانهای دوجانبه پولی از این مزیت برای فروش کالا و واردات به 

دلیل کوتاه بودن مسیر حمل و نقل بهره لازم را ببرد.

 اثرات مثبتی که در صورت اجرا می توان
 از پیمانهای پولی دوجانبه کسب کرد

عدنان موسی پور، رئیس اتاق بازرگانی ایران و قطر نیز در گفتگو 
با »بازار« درباره ایجاد تفاهم نامه های پولی و بانکی و یا پیمانهای 
پولی دوجانبه گفت: هرچند ارتباط با دنیا به هر شکل ممکن در 
شرایط تحریم اقدامی درست است اما این اقدامات زمانی می تواند 
موثر واقع شود که شکل اجرایی به خود گیرد.وی با بیان اینکه توجه 
به پیمانهای پولی دوجانبه در تسهیل امور برای رهایی از کارکرد 
دلار بخصوص در شرایط تحریم می تواند اثرات قابل توجهی را به 
دنبال داشته باشد افزود: متاسفانه سیستم بانکی کشورهای مختلف 
دنیا به سوئیفت وصل است و تابعی از عملکرد سیستمی دنیا در رد و 
بدل پول می باشد، بنابراین اگر برای انجام معاملات چنانچه معامله 
ای صورت گیرد به سختی انجام خواهد شد. اما امیدواریم با حفظ 
چارچوب ها و اقتدار کشور مسئله برجام به درستی حل شود و آن 
وقت می توان به راحتی در انجام تبادلات تجاری و بین المللی با 
پیمانهای پولی و ... اقدام کرد.بنــا به این گزارش، با وجودی که 
اکنون خیلی از کشــورهای دنیا در حال رهایی از سلطه دلار در 
انجام معاملات تجاری و اقتصادی هستند، اما طبق گزارش های 
 ،)IMF( موجود و بر اساس گزارش های صندوق بین المللی پول
هــم اکنون بیش از ۶۰ درصد از کل ذخایــر ارزی جهان را دلار 
تشکیل می دهد. همچنین حدود ۴۰ درصد از بدهی ها در جهان به 
دلار است. این در حالی است که به گفته کارشناسان اکنون با رونق 
بخشی اقتصاد کشورهایی چون چین و دیگر کشورهای آسیایی به 
راحتی می توان به مرور از استفاده از ارز دلار در معاملات تجاری 
کناره گیری شود و دیگر ارزهای رایج دنیا را جایگزین دلار برای 

معاملات تجاری بین المللی کرد.

پایان حکمرانی دلار در دنیا نزدیک است! 
حاشیه نشینی دلار با انجام پیمانهای پولی دوجانبه


